
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   26 de febrer de 2018 
Horari:  18 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet,  batle 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Ana María Comas Delgado,  regidora 
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Assumpció Santandreu Ginard, regidora 
Immaculada Moreno Mayal,  regidora 
Amalio Arnandis Puig,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteix: 
Jaume Alzamora Riera,  regidor 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 29 de gener de 2018. 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta de modificació de l’Ordenança municipal reguladora de la 
convivència, defensa i protecció animal en l’entorn humà. 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’inici d’accions per al Pacte local per a l’ocupació d’Artà. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’El Pi—Proposta per les Illes 
Balears i PP a favor d’un canvi legal que permeti ampliar els habitatges legals en sòl rústic. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i El Pi—Proposta per 
les Illes per implementar mesures de compensació dels costos de la insularitat en l’àmbit del transport 
aeri i marítim. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per la compra directa 
d’electricitat en el mercat majorista. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per promocionar activitats 
d’aventura en el Parc natural de la península de Llevant. 
8. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de gener de 2018. 
9. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 29 de gener de 2018 
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En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre l’acta de dia 29 de gener de 2018, de 
la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu coneixement, 
rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si s’escau. 
 
A continuació, el portaveu del PP, Sr. Lliteras, demana que es faci la correcció següent en el foli verso 
núm. 14, en el tercer paràgraf, línia número 9, i on diu “El portaveu del PP,  Sr. Lliteras, diu que tots 
tenen dret a defensar les seves creences i dona l’enhorabona als guardonats. Finalment, diu que votarà 
en contra de la moció.” ha de dir “El portaveu del PP,  Sr. Lliteras, diu que tots tenen dret a defensar les 
seves creences i dona l’enhorabona a la cantant Joana Gomila, amb el Premi Bartomeu Rosselló-Pòrcel, 
i a la filòloga Maria Magdalena Gelabert, amb el Premi Aina Moll i Marqués. Finalment, diu que votarà 
en contra de la moció.” 
 
Una vegada fetes les correccions demanades pel portaveu del PP, els reunits acorden, per unanimitat, 
essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar l’acta de la sessió 
de 29 de gener de 2018. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta de modificació de l’Ordenança municipal reguladora de la 
convivència, la defensa i la protecció animal en l’entorn humà 
 
La regidora delegada de les àrees de projectes municipals, medi ambient, patrimoni, serveis socials i 
sanitat, Sra. Comas, explica la proposta de modificació de l’Ordenança reguladora de la convivència, 
defensa i protecció animal en l’entorn humà, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Vista l’aprovació de la nova Llei 9/2017, de 3 d’agost, de regulació de les corregudes de toros i de 
protecció dels animals a les Illes Balears; 
 
Vists els suggeriments i les propostes de la Policia Local d’Artà, quant a la necessitat de concretar 
millor algunes definicions per a un millor tractament i compliment de la normativa reguladora; 
 
Vist l’informe de la tècnica de medi ambient, sobre els canvis relatius a les infraccions i sancions, i la 
proposta d’adjuntar un annex gràfic amb la tipificació de les sancions. 
 
Per aquests motius, es proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança municipal reguladora de la convivència, 
defensa i protecció animal en l’entorn humà. 
 
2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i 
usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el Registre Municipal 
d’Associacions Veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
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3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, comptadors a partir de 
l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre el període d’exposició pública sense 
que s’hagin presentat reclamacions, considerar els acords provisionals aprovats definitivament.>> 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, explica en què consisteix la modificació de l’Ordenança. Explica les 
qüestions demanades per UIA i les que s’han tengut en compte. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que estan molt contents que s’hagi modificat aquesta Ordenança. No 
obstant això, diu que no està d’acord amb què no s’hagi canviat la nomenclatura d’animal abandonat 
que figura en l’article 2. Tampoc, diu  la Sra. Maria, que no està d’acord amb què no es canvi allò que 
varen dir a les comissions informatives respecte de l’article 6.2; opina que pot tenir conseqüències. En 
relació a l’article 43.6.2, que xerra de sancions substituïdes per treballs socials a criteri del batle, opina 
que és un criteri arbitrari, que pot donar lloc a situacions arbitràries. Diu que ho veu complicat d’aplicar. 
Diu que està contenta que s’hagi modificat la quantia de la sanció establerta en l’article 36.b. Finalment, 
diu que s’abstendran en la votació. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu a la regidora d’UIA que li sap molt de greu que s’abstenguin en la 
votació per aquestes dues coses. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que a la Comissió Informativa va demanar una sèrie de qüestions i 
que no se li han contestat, com ara si era una ordenança aplicable a tots els animals, si s’aplicava al 
nucli urbà i a fora vila; també va demanar pel tema de les matances, pel tema de les papereres i si es 
tenia pressupost per fer-se càrrec de les despeses derivades de la incineració d’animals. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, li diu que va prendre nota de totes les seves demandes per contestar-li, 
però que no li ha contestat ara perquè no ha presentat cap proposta concreta a la modificació de 
l’Ordenança. Finalment, diu que ha pres nota de les seves demandes i que li contestarà per escrit. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 7 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 5 abstencions (UIA i PP): 
 
1. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança municipal reguladora de la convivència, 
defensa i protecció animal en l’entorn humà. 
 
2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i 
usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el Registre Municipal 
d’Associacions Veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
 
3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, comptadors a partir de 
l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre el període d’exposició pública sense 
que s’hagin presentat reclamacions, considerar els acords provisionals aprovats definitivament. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’inici d’accions per al Pacte Local per a l’ocupació 
d’Artà 
 
El regidor delegat de les àrees d’Hisenda, Promoció Econòmica, Urbanisme i Obres Públiques, Sr. Gili, 
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explica la proposta, que, copiada literalment, diu:           
  
<<Els pactes locals per a l’ocupació es fonamenten en l’Estratègia europea per a l’ocupació, que 
recomana la concertació entre les administracions i els agents econòmics i socials per afavorir 
l’adequació i l’efectivitat de les polítiques d’ocupació. El Pla d’ocupació de les Illes Balears 2014-2017 
i l’Estratègia Europa 2020 són pilars inspiradors d’aquests pactes. 
 
L’Estratègia Europa 2020 constitueix una visió de l’economia social de mercat d’Europa per al segle 
XXI i proposa tres prioritats que es reforcen mútuament:  
 
-  Un creixement intel·ligent, per mitjà del desenvolupament d’una economia basada en el coneixement 
i la innovació.  
- Un creixement sostenible, mitjançant la promoció d’una economia que faci un ús més eficaç dels 
recursos, més verd i competitiu.  
- Un creixement integrat, per mitjà del foment d’una economia amb un alt nivell d’ocupació que tengui 
cohesió social i territorial.  
 
Artà té un teixit empresarial dinàmic, un teixit associatiu participatiu i una població amb una taxa 
d’ocupació al 2017 del 67,30 %; una taxa d’activitat del 74,12 % i una taxa d’atur del  
9,21 %. Per poder arribar a l’objectiu de la taxa d’ocupació del 75 % al 2020 que estableix el Pla 
d’ocupació de les Illes Balears, és necessari conjuntar esforços en el camí ja traçat de generar riquesa 
sostenible i compartida.  
 
El creixement econòmic i la creació d’ocupació depenen en gran mesura de l’esforç sostingut, en aturar 
l’abandó educatiu dels joves, en l’impuls de l’autoocupació, en la formació per a l’ocupació i el  
reciclatge professional. 
 
L’any 2017 Artà va finalitzar amb 1.055 afiliats al règim general de la Seguretat Social, 806 afiliats al 
règim autònom i 68 afiliats a la resta de règims (llar, agrari, de la mar). L’hostaleria, la construcció i el 
comerç varen ser el motor de l’economia. 
 
Les dones tengueren, durant el 2017, un 11,95 % més d’atur. 
 
Un 17,72 % del total de contractes varen ser indefinits. L’estacionalitat és important com a la resta de 
les Illes Balears. 
 
Els joves menors de 30 anys i els majors de 55 anys són els segments per edat que tenen la taxa 
d’ocupació més baixa. 
 
La qualitat de l’ocupació i la millora de la competitivitat de les empreses, amb una sòlida societat del 
coneixement i una formació per a la qualificació professional dels treballadors i les treballadores, 
haurien de ser elements estratègics  per aconseguir la igualtat d’oportunitats laborals i socials i la cultura 
de la plena ocupació. 
 
El suport a la petita i mitjana empresa, així com als autònoms, i la creació d’empreses han de trobar un 
escenari favorable a Artà. 
 
És urgent desenvolupar actuacions concretes que prioritzin joves, dones, persones aturades de llarga 
durada i majors de 55 anys en situació d’atur. 
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Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Començar a treballar de manera conjunta per al desenvolupament i la millora de l’ocupació a Artà.  
 
2. Impulsar la qualitat i l’estabilitat del treball, la conciliació familiar, la formació i l’emprenedoria, i 
crear el marc que faci créixer l’economia productiva del municipi. 
 
3. Establir els criteris i fer una proposta sobre la resta de parts, tant del sector públic com privat, que 
puguin participar de manera activa en la redacció, la definició d’objectius i línies de treball del 
document final de Pacte local per a l’ocupació.>> 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que està d’acord amb la proposta; diu que, en la comissió 
informativa, varen dir que es concretaran els acords i que s’ha fet. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que està d’acord amb la proposta i que li agradaria que això fos ver. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Començar a treballar de manera conjunta per al desenvolupament i la millora de l’ocupació a Artà.  
 
2. Impulsar la qualitat i l’estabilitat del treball, la conciliació familiar, la formació i l’emprenedoria, i 
crear el marc que faci créixer l’economia productiva del municipi. 
 
3. Establir els criteris i fer una proposta sobre la resta de parts, tant del sector públic com privat, que 
puguin participar de manera activa en la redacció, la definició d’objectius i línies de treball del 
document final de Pacte local per a l’ocupació. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’El Pi—Proposta per les 
Illes Balears i PP a favor d’un canvi legal que permeti ampliar els habitatges legals en sòl rústic 
 
El regidor delegat de les àrees d’Hisenda, Promoció Econòmica, Urbanisme i Obres Públiques, Sr. Gili, 
explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La disposició transitòria segona de la Llei 6/1997, de sòl rústic, a la seva versió original establia el 
següent: 
 
“2. Els habitatges unifamiliars existents en sòl rústic, construïts legalment a l’empara d’autorització que 
no haguessin esgotat els paràmetres de superfície construïble aplicables en el moment de la concessió de 
la llicència, podran ser objecte d’ampliacions les quals, respectant la resta de condicions establertes en 
el títol IV de la llei present, superin els límits establerts als punts 1 i 2 de l’article 28 d’aquesta Llei. En 
aquests casos, la superfície total construïda resultant no podrà superar la que s’hauria derivat si 
s’haguessin esgotat els paràmetres esmentats, amb un màxim de 450 m2.”  
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Aquesta disposició ha estat modificada per la Llei 12/2017, de 29 de desembre, d’urbanisme, quedant el 
precepte amb la redacció següent: 
 
“2. Els habitatges existents en sòl rústic, implantats legalment d’acord amb el planejament urbanístic 
aplicable en el moment de l’autorització, però que no s’ajustin a les determinacions sobre el paràmetre 
de parcel·la mínima d’acord amb la legislació i el planejament d’ordenació territorial i urbanístic en 
vigor, no poden ser objecte d’actuacions que en comportin l’ampliació.” 
 
Així, hem passat d’un règim jurídic que permetia fer ampliacions dels habitatges legals existents en sòl 
rústic a un règim en què es prohibeix ampliar aquells que es troben en parcel·les inferiors a la mínima 
(en general, 14.000 metres quadrats i 50.000 metres quadrats als municipis de la Serra). La prohibició 
s’ha implantat sense establir un règim transitori específic que evitàs que les sol·licituds ja presentades es 
veiessin afectades pel canvi legal. 
 
Entenem que la prohibició de tota nova ampliació no té justificació territorial, ni econòmica, ni social, 
sinó que és una decisió que perjudica molts petits propietaris d’una forma injusta i desproporcionada. 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Rebutjar la modificació de la disposició transitòria segona de la Llei 6/1997, de sòl rústic, operada 
per la Llei 12/2017, d’Urbanisme, que prohibeix qualsevol tipus d’ampliació als habitatges legals 
existents en sòl rústic que estiguin implantats en parcel·les inferiors a la mínima exigible per un nou 
habitatge. 
 
2. Instar el Govern balear i el Parlament de les Illes Balears a impulsar les reformes legals perquè 
s’introdueixi un nou règim legal que permeti les ampliacions dels habitatges legals existents en sòl 
rústic sempre que es compleixin, a la vegada, les dues condicions següents:  
 
a) Que es respectin els paràmetres urbanístics (edificabilitat i ocupació) vigents en el moment de la 
sol·licitud de la llicència d’ampliació.  
b) Que l’ampliació no superi bé el límit del 50 % de la superfície ja realitzada legalment en el moment 
que la parcel·la va quedar per davall de la mínima exigible, sempre amb el màxim del 450 metres 
quadrats, o bé que l’ampliació no doni lloc a edificacions que superin els 250 metres quadrats. 
 
3. Remetre aquests acords a la Conselleria de Territori, Energia i Mobilitat.>> 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que a la Comissió Informativa varen demanar un aclariment en el 
segon punt de la part dispositiva i veu que no s’ha modificat. Diu que la protecció del sòl rústic és 
important; també diu que veu que la realitat d’Artà és diferent, però no veu clar el punt 2 de la part 
dispositiva, que els crea molts dubtes. Demana deixar aquest punt damunt la taula. 
 
El portaveu d’El PI, Sr. Gili, diu a la regidora d’UIA que, si deixar el punt damunt la taula ha de ser per 
parlar i arribar a un acord conjunt, no veu cap problema en fer-ho. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que en el 56 es podia construir sense cap permís. Després va passar 
a necessitar-se 1 quarterada per poder construir. Hi ha gent que només té una finca d’1 quarterada i ara, 
amb aquesta llei, aquesta gent no pot modificar cap obra. 
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Seguidament, el portaveu d’El PI, Sr. Gili, i el portaveu del PP, Sr. Lliteras, retiren el punt de l’ordre del 
dia. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i El Pi—Proposta 
per les Illes per implementar mesures de compensació dels costos de la insularitat en l’àmbit del 
transport aeri i marítim 
  
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<De cada vegada es fa més difícil trobar bitllets d’avió i vaixell a preus raonables per sortir de les 
Balears per via aèria ò marítima. Per altra banda, els aeroports de les Balears en conjunt generen uns 
guanys per a l’Estat que mai no reverteixen en la ciutadania d’aquesta terra. Els ciutadans de les Balears 
no hem gaudit de les inversions en trens d’alta (ni baixa) velocitat per part de l’Estat, que ha escampat 
milers de milions d’euros les darreres tres dècades en d’altres territoris. 
 
Davant aquests innegables greuges comparatius en matèria de transport i per tal de compensar els costos 
de la insularitat, el Govern de l’Estat ha d’assumir un canvi de xip quant als ciutadans de les Balears. 
 
Per això, els grups municipals d’Unió Independents d’Artà i d’El PI—Proposta per les Illes Balears 
proposam a l’Ajuntament en Ple que aprovi els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Govern d’Espanya a implantar una subvenció del 100 % de les taxes aeroportuàries i 
marítimes de passatger als residents a les Illes Balears per trajectes dins l’Estat espanyol amb origen o 
destinació a les Balears. 
 
2. Instar el Govern d’Espanya que als pròxims pressuposts generals de l’Estat elevin al 75 % la 
bonificació del preu dels bitllets aeris i marítims en tots els trajectes entre les Illes Balears i les altres 
destinacions de l’Estat espanyol als residents a les Balears.>> 
 
El batle llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Veig que la part expositiva no ha canviat respecte a la que es va presentar a la Comissió Informativa. 
Per tant, i lluny de crear discrepàncies, sinó d’argumentar bé el nostre vot, voldria exposar el següent. 
 
El Grup Parlamentari Socialista, juntament amb el senador de Canàries, el senador de Granada, la 
senadora de Tenerife i el senador de les Illes Balears, Xisco Antic, dia 13 de desembre de 2017, a les 20 
hores, varen entrar una moció per tal de debatre aquest tema a la sessió del Congrés número 30, de 6 de 
febrer. 
 
Els acords 4 i 5 corresponen quasi literalment als acords 1 i 2 que ens proposen en aquesta moció. 
 
El resultat de la votació pel que fa al punt 5è, que feia referència al descompte de residents del 50 a 
75 %, va ser votat en contra pel PP i, per tant, no va sortir endavant. 
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A la sessió plenària del passat 8 de febrer del Consell de Mallorca es va presentar aquesta moció i hi 
havia el mateixos acords. Els grups que presentaren aquesta moció eren PSIB, MÉS i PODEM, i 
aquesta moció va ser aprovada per unanimitat de tots els partits. 
 
Per tant, venim d’una moció que, entenc, recull la sensibilitat de tots els ciutadans i ciutadanes de les 
Illes Balears, més enllà dels diferents colors polítics, i que per tant nosaltres, evidentment, votarem a 
favor i, fins i tot, si ens ho permeten, ens hi afegirem.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que el 75 % es faria si hi hagués pressupost. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que està d’acord amb la moció. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar el Govern d’Espanya a implantar una subvenció del 100 % de les taxes aeroportuàries i 
marítimes de passatger als residents a les Illes Balears per trajectes dins l’Estat espanyol amb origen o 
destinació a les Balears. 
 
2. Instar el Govern d’Espanya que als pròxims pressuposts generals de l’Estat elevin al 75 % la 
bonificació del preu dels bitllets aeris i marítims en tots els trajectes entre les Illes Balears i les altres 
destinacions de l’Estat espanyol als residents a les Balears. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per la compra directa 
d’electricitat en el mercat majorista 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS  
 
Al plenari ordinari del mes de maig de 2017 es va aprovar, per unanimitat de tots els grups polítics 
municipals, una moció presentada per UIA relativa a l’adhesió a la cooperativa de producció i consum 
d’energies renovables Somenergia, SCCL, en línia amb el compromís adquirit pel Pacte de Batles de 
promoure la reducció d’emissions de CO2.  
 
La política energètica d’UIA, i com també s’ha vist de tots els grups polítics de l’Ajuntament d’Artà, va 
dirigida cap a l’estalvi, l’eficiència energètica i la implantació d’energies renovables. La protecció del 
medi ambient i la lluita contra el canvi climàtic són un dels objectius i reptes més importants d’UIA. 
 
Així ho hem anat manifestant en diverses ocasions: 
 
- En el plenari d’11 d’abril de 2011 es va aprovar l’adhesió al Pacte de Batles per poder iniciar la 
redacció d’un PAES. 
- El 25 de setembre de 2012 es va aprovar, per unanimitat, una declaració institucional de suport a les 
cooperatives. 
 
Ara, UIA proposa fer una passa més: comprar, directament i sense intermediaris, l’electricitat en el 
mercat majorista. D’aquesta manera, l’Ajuntament d’Artà s’independitzaria de les grans companyies 
elèctriques, que són les grans culpables dels abusos en les factures de subministrament elèctric. 
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Segons la informació que ens ha proporcionat el Departament de Comptabilitat de l’Ajuntament, la 
despesa en subministrament elèctric és de 323.426,22 € al  2016 i de 344.591,70 € al 2017. 
 
Segons en consta, per l’experiència d’altres ajuntaments, l’estalvi per la compra directa podria arribar a 
esser d’un 20 % i, per tant, l’estalvi en la factura energètica seria d’uns 67.000 € a l’any. 
 
Per tot això, es proposa al Ple l’adopció dels següents 
 
ACORDS: 
 
1. Instar l’Equip de Govern a presentar un informe que analitzi les gestions a fer per tal d’acudir de 
manera directa al mercat majorista d’electricitat i, en aquest, demanar que aquesta provingui de fonts 
renovables. 
 
2. Instar l’Equip de Govern a destinar l’estalvi que s’obtingui per la compra en el mercat majorista 
d’electricitat a polítiques socials i mediambientals.>> 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que l’Ajuntament ha contractat una tècnica de medi ambient, que 
s’ha incorporat fa un mes. Demana quins treballadors poden fer aquesta feina. Explica que la Junta de 
Govern Local ha aprovat un document de feines en matèria de medi ambient i que aquesta feina hi és, 
en aquest document. Demana que es deixi la moció damunt la taula i que, si en 6 mesos no han fet res 
sobre aquest tema, la tornin a presentar. Explica que han fet passes en el sentit de la moció, a pesar de la 
complexitat de la matèria. Diu que hi ha dos centres escolars que ja són autosuficients. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, explica que, quan els diuen de rebaixar costos, els va bé. Diu que a la 
Comissió Informativa va dir que volien energia neta amb seguretat. Opina que no només han de mirar si 
parlen d’energia verda; que s’ha de xerrar de tot el municipi, no només de l’Ajuntament. Diu que estan 
per defensar tots els interessos del municipi. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que no volen deixar la moció damunt la taula. El tema és començar, 
saber quins tràmits s’han de fer; en primer lloc, els edificis municipals i, després, a tot el municipi. 
Demana que la tècnica de medi ambient comenci a gestionar quines són les passes a fer i, amb aquest 
compromís, la podrien deixar damunt la taula. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, s’hi compromet. 
 
Seguidament, la regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que deixen la moció damunt la taula. 
 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per promocionar 
activitats d’aventura en el Parc natural de la península de Llevant 
 
La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El poble d’Artà sempre ha mantingut ferma la idea de defensar i treballar per la protecció del territori i 
el medi natural. De fet, l’acció més destacada va ser convertir les muntanyes d’Artà en parc natural, 
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amb l’objectiu de garantir la protecció natural i evitar caure en possibles construccions turístiques que 
utilitzassin malament tot aquest espai natural. 
 
La superfície d’aquest espai és de 1.407,09 hectàrees terrestres i està constituït per diferents hàbitats 
mediterranis, com són els alzinars, els ullastrars i els pinars, els penya-segats, les platges arenoses i les 
torrenteres, els quals es combinen amb els ecosistemes agraris creats al llarg del temps formant una de 
les zones de paisatge més riques i diverses de Mallorca. 
 
Actualment, el Parc té els equipaments següents, que serveixen per fer-hi estades: 
 
- Aparcament de s’Alqueria Vella de Baix. 
- Centre d’informació i oficina del Parc natural: s’Alqueria Vella de Baix.  
- Refugis de s’Alzina, els Oguers i s’Arenalet.  
- Zona d’acampada devora la platja de s’Arenalet.  
 
I, també, té la possibilitat de realitzar-hi itineraris autoguiats, com poden ser els següents: 
 
- Campament dels Soldats - es Verger 
- Itinerari des Verger a Albarca 
- De s’Alqueria Vella a es Verger 
- Camí de s’Esquena Llarga 
- Volta als Establits de s’Alqueria Vella 
- Pujada al puig Figuer 
- Camí dels Horts Vells d’Albarca 
- Camí d’en Mondoi 
- Itinerari de la font de Penya Roja 
- Camí dels Presos 
- Pujada a sa Talaia Freda 
- Pujada al puig des Porrassar 
 
A més a més, ja fa una sèrie d’anys, al 2017 s’ha celebrat la cinquena edició, que el Club Atletisme Artà 
i l’Ajuntament d’Artà organitzen una marató de muntanya que transcorre per dins el parc natural i que 
possibilita a molts de corredors practicar aquesta modalitat de carrera i conèixer aquest magnífic indret.  
 
Sens dubte, com hem exposat, algunes de les utilitats d’un parc natural ja s’estan donant i funcionen 
molt bé (equipament i itineraris), però n’hi ha d’altres que tal vegada es poden donar i a hores d’ara no 
s’han plantejat. 
 
El binomi espai natural i pràctica esportiva és una molt bona combinació que, si es regula el seu ús i es 
potencia la seva pràctica, podrien confegir una possibilitat més per donar a conèixer l’espai natural 
preservat i el valor paisatgístic. El plantejament que aquesta moció proposa és promocionar l’esport 
d’aventura i en contacte amb la natura, tot organitzant-ne activitats idònies per a aquesta modalitat 
(BTT, cursa de muntanya, piragua, escalada, orientació, etc.). 
 
Per tot això, el grup municipal Unió Independents d’Artà proposa al Ple de l’Ajuntament que aprovi els 
següents  
 
ACORDS: 
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Instar la Conselleria de Medi Ambient perquè estudiï quins tipus d’activitats esportives d’aventura es 
poden dur a terme en el parc natural de Llevant.>> 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<A les comissions informatives ja vaig avançar els emperons que hi trobam, a la proposta 
d’intensificar els usos (esportius) al parc natural de Llevant i fer-ho compatible amb la seva 
conservació.  
 
Després d’haver consultat sobre la proposta amb el GOB i la tècnica de medi ambient de l’Ajuntament, 
resumiré els antecedents en els següents dos punts: 
 
1. El parc natural de la Península de Llevant es regeix per un pla d’ordenació dels recursos naturals 
aprovat el novembre de 2001 que no s’ajusta a la seva delimitació actual, ja que, recordem, va ser 
retallat el desembre de 2003, limitant-lo només a les finques públiques d’Albarca i es Verger. Tot i això, 
a l’article 47 del PORN, ja s’indica que “1. Les activitats recreatives i esportives es poden regular en el 
Pla rector d’ús i gestió en els casos que suposin incidència sobre el medi natural.” 
 
2. L’auge de les activitats esportives al medi natural és un del principals reptes amb què es troba, en 
aquests moments, la gestió dels espais protegits. A tall d’exemple, en el cas de la CAIB, recentment la 
Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca ha publicat una circular que té per objectiu regular les 
proves esportives (curses a peu o amb bicicleta de muntanya) als espais de la Xarxa Natura 2000. Els 
nostres espais protegits s’ubiquen a una illa amb una població densa i creixent, tant la resident com la 
turística, per la qual cos regular adequadament la pressió sobre el medi natural esdevé encara més 
important. 
 
Davant el que s’ha exposat i a la vista de la moció presentada per UIA per “promocionar activitats 
d’aventura en el parc natural de la península de Llevant”, consideram que: 
 
- El binomi espai natural i practica esportiva pot esser, efectivament, una bona combinació per donar a 
conèixer l’espai natural, però sempre que les activitats estiguin convenientment ordenades per garantir 
la seva compatibilitat amb la conservació del patrimoni natural i amb el seu gaudi per part de la 
ciutadania. 
- En aquests moments, el parc no compta amb una planificació bàsica ajustada a la seva realitat 
territorial, ja que el PORN es va dissenyar per un espai quinze vegades més extens, incloent-hi àrees de 
menor sensibilitat que l’àmbit actual i que podria fer viable aquest ús esportiu. 
- El parc no compta encara amb el necessari Pla rector d’ús i gestió (PRUG), que hauria de detallar, tal 
com assenyala l’article 30 de la Llei 5/2005, de 26 de maig, per a la conservació dels espais de 
rellevància ambiental (LECO), “Les normes de regulació d’usos i activitats, per al cas que sigui 
necessari completar les del Pla d’ordenació dels recursos naturals”. Resulta evident, davant la situació 
prèviament exposada, que la regulació dels usos esportius en aquest i altres espais protegits de les 
Balears per la seva especial intensitat actual i potencial requereix ser abordada per la via del PRUG. 
- La Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca ha col·locat l’ampliació del parc natural en el 
seu full de ruta, a instància d’aquest Ajuntament. Aquesta iniciativa implicarà la redacció i aprovació 
d’un nou PORN ajustat a la realitat territorial que abasti la nova proposta. 
 
Per tot això, proposam que UIA retiri la moció que ha presentat, ja que, pel que he explicat, consideram 
que és “passar l’arada davant del bou” i els emplaçam, des de l’Equip de Govern, a consensuar una 
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proposta conjunta per al proper plenari dirigida a la Conselleria de Medi Ambient Agricultura i Pesca, 
en la línia dels tres punts següents: 
 
- Reiterar, davant la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca, el desig d’aquest Ajuntament 
d’impulsar la protecció del parc natural com a eix per al desenvolupament social i econòmic sostenible 
del nostre municipi. 
- Instar la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca a impulsar, sense més demora, el 
procediment d’elaboració d’un nou PORN, per ampliar la zona protegida i establir la corresponent 
zonificació i regulació d’usos. 
- Instar la Conselleria de Medi Ambient, Agricultura i Pesca a establir, al futur decret d’ampliació del 
parc natural de Llevant, un termini màxim d’un any per tal de dotar-lo del PRUG corresponent, i així 
regular convenientment i amb suficient detall l’ús públic compatible amb la conservació.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que és un parc que només el poden gaudir una sèrie de persones. 
Explica que en la moció no es diu que, en el cor del Parc Natural, hi ha una finca, na Vinyassa, que és 
de  titularitat privada i que tothom la gaudeix. Diu que UIA demana rutes i que ell no entén què són 
rutes autoguiades. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, diu que no tenen cap problema en incorporar els acords que 
proposat la portaveu d’AA. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que aquests tres acords han d’estar precedits d’una exposició de 
motius diferent a la que hi ha en la moció actual. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, diu que creu que una cosa es pot completar amb l’altra. Diu que 
manté la moció tal com està redactada, sempre mirant per la conservació i la protecció del territori. 
Comenta que realitzar aquestes activitats d’aventura no posarà en perill el territori. Opina que és un punt 
per ampliar aquest espai. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que el PP votarà a favor de la moció. Manifesta que, si el Govern 
vol comprar finques, s’ha de posar d’acord amb els veïns. El parc natural, diu, s’ha d’ampliar comptant 
amb el consentiment dels propietaris de les finques. 
 
Finalment, la regidora d’UIA, Sra. Santandreu, diu que, si la Conselleria de Medi Ambient els diu que 
no es pot fer cap activitat, no es farà. 
 
El batle comenta que se sentirà més còmode si la finca des Canons la compra el Govern en comptes 
d’una promotora particular. 
 
Seguidament, es vota la moció, la qual, per 5 vots a favor (UIA i PP) i 7 vots en contra (PSOE, PI i 
AA), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
 
A continuació, el batle diu que s’han de tractar tres punts que no figuren en l’ordre del dia, que se n’ha 
de votar la inclusió i que s’han de debatre, si escau. 
 
P1. Aprovació, si s’escau, dels compromisos adoptats per l’Ajuntament d’Artà per posar a 
disposició de l’Ibsalut el solar per a la construcció del nou centre de salut d’Artà (polígon 12, 
parcel·la 317) 
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A continuació, els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de 
l’aprovació, si s’escau, dels compromisos adoptats per l’Ajuntament d’Artà per posar a disposició de 
l’Ibsalut el solar per a la construcció del nou centre de salut d’Artà (polígon 12, parcel·la 317). 
 
Seguidament, el batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que el Ple de l’Ajuntament d’Artà, en la sessió de 29 de gener de 2018, va aprovar, entre 
d’altres, comunicar al Servei de Salut de la Conselleria de Salut de les Illes Balears la voluntat de 
l’Ajuntament d’Artà de posar a la seva disposició els terrenys ubicats a la part sud de la finca resultant 
del projecte de reparcel·lació de la parcel·la 317 del polígon 12 del municipi d’Artà, perquè es dugui a 
terme la redacció i l’aprovació del projecte d’obres corresponent per a la construcció del nou centre de 
salut d’Artà, sense perjudici de la necessitat d’instrumentar, posteriorment, la cessió de la titularitat dels 
terrenys o l’atorgament del títol habilitant per executar les obres de l’equipament; 
 
Vist que, pel que fa a la construcció d’aquest nou centre sanitari en l’aparcament de na Pati, en el 
polígon i parcel·la detallats, es volen tenir en compte una sèrie de consideracions, les quals es detallen a 
continuació: 
 
— Actualment, el terreny objecte de cessió per a la construcció del nou centre sanitari no té accés 
directe des del carrer de l’Almudaina, sinó que s’ha d’accedir a través del solar annex de titularitat 
municipal i d’ús com a aparcament públic. 
 
— Actualment, el solar objecte de cessió no disposa de: 

- escomesa elèctrica 
- escomesa d’aigua potable 
- escomesa d’aigües residuals 
- escomesa d’aigües pluvials; 

 
— Per tant, i en cas de no esmenar-se aquestes circumstàncies, el terreny objecte de cessió no tendria 
condició de solar i, en conseqüència, no seria viable ni l’acceptació del terreny ni la construcció de la 
infraestructura sanitària per part del Servei de Salut de les Illes Balears. 
 
En aquest sentit, i amb la voluntat d’esmenar les mancances esmentades anteriorment per tal de facilitar 
l’acceptació del terreny i la construcció de la infraestrutura sanitària per part del Servei de Salut de les 
Illes Balears, es proposa al Ple que l’Ajuntament que adquireixi els següents  
 
COMPROMISOS: 
 
1. Atorgar servitud indefinida de pas per a vianants, rodat i d’instal·lacions, al terreny objecte de cessió 
a través del solar annex de titularitat municipal i d’ús com a aparcament públic, des de l’acceptació del 
solar per part del Servei de Salut de les Illes Balears (àmbit corresponent a la zona 1 del plànol annex a 
aquest escrit). 
 
2. Assumir la tramitació, l’execució i el cost dels projectes i de les obres necessàries per dotar el terreny 
d’escomeses d’aigua potable, de clavegueram, d’electricitat i d’aigües pluvials. 
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3. Realitzar l’escomesa d’aigua potable i de clavegueram des del carrer de l’Almudaina fins al terreny a 
través de la zona de servitud descrita al primer punt (àmbit corresponent a la zona 1 del plànol annex a 
aquest escrit). 
 
4. Garantir que l’escomesa elèctrica ha de subministrar una potència mínima en MT de 140 kW a la 
infraestructura sanitària. La nova estació transformadora haurà de ubicar-se en l’espai lliure perimetral a 
l’edifici, en cap cas integrada al volum edificat (àmbit corresponent a la zona 2 del plànol annex a 
aquest escrit). 
 
5. Per a l’escomesa de pluvials, vist que la zona d’actuació no disposa de xarxa de recollida, atorgar 
servitud per al pas de les pluvials provinents de la coberta de l’edificació i de la part de la parcel·la no 
edificada, a través del solar annex de titularitat municipal i d’ús aparcament públic per tal de conduir-
les, sota la vorera, fins al vial del carrer de l’Almudaina; i conduir la resta de pluvials provinents de la 
parcel·la no edificada i sense pavimentar a la part inferior del solar que dona al camí de continuació del 
carrer del Vicari Far. En el moment d’haver executat una xarxa de pluvials en el camí continuació del 
carrer Vicari Far, permetre la connexió de les pluvials de la parcel·la del nou centre sanitari a aquesta 
xarxa (àmbit corresponent a la zona 3 del plànol annex a aquest escrit). 
 
6. Garantir que la formalització de la servitud de pas esmentada al punt primer, així com l’execució de 
les escomeses necessàries per posar en funcionament la infraestructura, estaran acabades i en 
funcionament abans de la finalització de les obres de construcció del nou edifici sanitari.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que aniria bé que la proposta s’acompanyàs d’un informe. 
 
El batle li diu que, la proposta, l’han redactada els tècnics de l’Ibsalut amb l’arquitecta municipal i amb 
la conformitat de la secretaria de l’Ajuntament.  
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Atorgar servitud indefinida de pas per a vianants, rodat i d’instal·lacions, al terreny objecte de cessió 
a través del solar annex de titularitat municipal i d’ús com a aparcament públic, des de l’acceptació del 
solar per part del Servei de Salut de les Illes Balears (àmbit corresponent a la zona 1 del plànol annex a 
aquest escrit). 
 
2. Assumir la tramitació, l’execució i el cost dels projectes i de les obres necessàries per dotar el terreny 
d’escomeses d’aigua potable, de clavegueram, d’electricitat i d’aigües pluvials. 

 
3. Realitzar l’escomesa d’aigua potable i de clavegueram des del carrer de l’Almudaina fins al terreny a 
través de la zona de servitud descrita al primer punt (àmbit corresponent a la zona 1 del plànol annex a 
aquest escrit). 
 
4. Garantir que l’escomesa elèctrica ha de subministrar una potència mínima en MT de 140 kW a la 
infraestructura sanitària. La nova estació transformadora haurà de ubicar-se en l’espai lliure perimetral a 
l’edifici, en cap cas integrada al volum edificat (àmbit corresponent a la zona 2 del plànol annex a 
aquest escrit). 

 
5. Per a l’escomesa de pluvials, vist que la zona d’actuació no disposa de xarxa de recollida, atorgar 
servitud per al pas de les pluvials provinents de la coberta de l’edificació i de la part de la parcel·la no 
edificada, a través del solar annex de titularitat municipal i d’ús aparcament públic per tal de conduir-
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les, sota la vorera, fins al vial del carrer de l’Almudaina; i conduir la resta de pluvials provinents de la 
parcel·la no edificada i sense pavimentar a la part inferior del solar que dona al camí de continuació del 
carrer del Vicari Far. En el moment d’haver executat una xarxa de pluvials en el camí continuació del 
carrer Vicari Far, permetre la connexió de les pluvials de la parcel·la del nou centre sanitari a aquesta 
xarxa (àmbit corresponent a la zona 3 del plànol annex a aquest escrit). 
 
6. Garantir que la formalització de la servitud de pas esmentada al punt primer, així com l’execució de 
les escomeses necessàries per posar en funcionament la infraestructura, estaran acabades i en 
funcionament abans de la finalització de les obres de construcció del nou edifici sanitari. 
 
 
M1. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal del PSOE en relació al Dia 
de la Dona 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de 
l’aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal del PSOE en relació al Dia de la 
Dona. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
En el Dia 8 de Març, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament d’Artà manifesta, un any més, el seu 
compromís amb les dones, amb la defensa dels seus drets i amb les polítiques d’igualtat com a 
instrument per avançar cap a una societat democràticament més justa i equilibrada en la presa de 
decisions entre homes i dones.  
 
Reconeixem els avanços que al llarg de les dècades s’han desenvolupat al nostre país en matèria 
d’igualtat, però alhora també reconeixem les reculades i retallades que es venen produint en les 
polítiques d’igualtat, especialment en l’àmbit local, a causa del canvi legislatiu que ha modificat 
substancialment l’àmbit de competències dels ajuntaments en aquestes àrees. 
 
No pot haver-hi una societat veritablement democràtica si no som capaços d’eliminar els 
comportaments i les actituds masclistes que atempten contra més de la meitat de la població. I aquest 
masclisme, fruit del patriarcat més ranci i més perjudicial per a les dones s’estén en  tots els àmbits, des 
del familiar, al social  i  el  laboral fins a la més cruel de les manifestacions com és la violència de 
gènere que s’exerceix cap a les dones. 
 
Una societat lliure de masclisme és el nostre objectiu. Per això, amb motiu de la commemoració del 8 
de Març, des del Grup Municipal Socialista continuam reclamant mesures i polítiques per a un veritable 
canvi social que suposi una profunda transformació estructural, en la qual les dones siguin protagonistes 
i copartícips.  
  
En aquest sentit, una de les majors desigualtats que viuen les dones és la que es correspon a l’àmbit 
laboral, per això, des del Grup Municipal Socialista donam suport perquè el nostre país compti amb una 
llei d’igualtat laboral que contribueixi a erradicar les diferents situacions de discriminació que tenen les 
dones en l’accés a l’ocupació, la promoció professional, l’eliminació de la bretxa salarial, que al costat 
de la precarietat i la temporalitat, conformen la columna vertebral de la desigualtat laboral de les dones.  
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El Grup Municipal Socialista valora positivament la iniciativa proposada pels dos sindicats majoritaris 
(UGT i CCOO) de convocatòria per primera vegada d’una aturada laboral de dues hores en la jornada 
de dia 8 de març, donant suport a aquesta convocatòria i instant els altres grups municipals, als 
treballadors i a les treballadores, a sumar-se a aquesta iniciativa, com una mesura de conscienciació i 
reivindicació davant la situació generalitzada de desigualtat laboral que tenen les dones en aquest país i 
perquè són les organitzacions sindicals les que poden convocar una aturada conformement a la Llei.  
 
Perquè les dones han sofert i segueixen sofrint en major mesura les conseqüències de la crisi. Perquè les 
dones tenen de guany mitjà anual prop de 6 punts menys de diferència pel que fa a la dels homes. 
Perquè la taxa d’activitat de les dones és prop de 10 punts menor que la dels homes. Perquè la taxa 
d’atur de les dones és més de 4 punts per damunt que la dels homes. Perquè el treball a temps parcial en 
les dones representa aproximadament un terç més que el dels homes. Perquè la bretxa salarial se situa 
de mitjana en un 23 % en detriment del salari de les dones. Perquè la taxa d’ocupació entre dones es 
redueix amb el nombre de fills enfront de la dels homes, que augmenta. Perquè les pensions de les 
dones són de menor quantia que les dels homes. 
 
Per totes aquestes raons i en definitiva perquè, malgrat els avanços en polítiques d’igualtat, encara 
persisteixen greus discriminacions de gènere i estereotips de caràcter sexista que impedeixen a les dones 
participar en igualtat de condicions en tots els àmbits de la societat, des del Grup Municipal Socialista 
instam els altres grups municipals de l’Ajuntament d’Artà a aprovar, pel Ple, els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Sol·licitar a l’Equip de Govern l’elaboració d’un estudi informe sobre la situació laboral i salarial  
dels treballadors i les treballadores de l’Ajuntament, en el qual es recullin, a més, les mesures adoptades 
en matèria d’igualtat laboral o les que s’hagin d’establir, si escau, a fi d’erradicar les possibles 
discriminacions en aquesta matèria. 
 
2. Sol·licitar a l’Equip de Govern l’elaboració i la presentació, per a la seva aprovació, d’un pla 
d’igualtat específic per als treballadors i les treballadores de l’Ajuntament, en el qual figurin les 
diferents mesures a adoptar per eliminar qualsevol discriminació de gènere i es prevegin les mesures 
que es considerin a fi de facilitar la conciliació de la vida laboral, familiar i personal.  
 
3. Sumar-se a la iniciativa dels sindicats majoritaris (UGT i CCOO) de convocatòria d’una aturada de 
dues hores dia 8 de març i animar els treballadors i les treballadores a sumar-s’hi, com una mesura més 
de conscienciació i sensibilització sobre la situació de discriminació de les dones en l’àmbit laboral i en 
tots els àmbits de la societat. 
 
4. Sol·licitar als grups parlamentaris representats en el Congrés dels Diputats la presentació i 
l’aprovació d’una llei d’igualtat laboral, així com donar trasllat d’aquest acord als grups parlamentaris 
del Congrés dels Diputats.>> 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, lamenta que sigui un dels dies més reivindicats. 
 
La regidora Sra. Ginard diu que tenien previst presentar la moció a les comissions informatives, però 
que encara no la tenien. 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, diu que hi votaran a favor.  
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El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que està a favor, per desgràcia, perquè, si no hi hagués aquesta 
situació, no seria necessari presentar aquest tipus de mocions. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Sol·licitar a l’Equip de Govern l’elaboració d’un estudi informe sobre la situació laboral i salarial  
dels treballadors i les treballadores de l’Ajuntament, en el qual es recullin, a més, les mesures adoptades 
en matèria d’igualtat laboral o les que s’hagin d’establir, si escau, a fi d’erradicar les possibles 
discriminacions en aquesta matèria. 
 
2. Sol·licitar a l’Equip de Govern l’elaboració i la presentació, per a la seva aprovació, d’un pla 
d’igualtat específic per als treballadors i les treballadores de l’Ajuntament, en el qual figurin les 
diferents mesures a adoptar per eliminar qualsevol discriminació de gènere i es prevegin les mesures 
que es considerin a fi de facilitar la conciliació de la vida laboral, familiar i personal.  
 
3. Sumar-se a la iniciativa dels sindicats majoritaris (UGT i CCOO) de convocatòria d’una aturada de 
dues hores dia 8 de març i animar els treballadors i les treballadores a sumar-s’hi, com una mesura més 
de conscienciació i sensibilització sobre la situació de discriminació de les dones en l’àmbit laboral i en 
tots els àmbits de la societat. 
 
4. Sol·licitar als grups parlamentaris representats en el Congrés dels Diputats la presentació i 
l’aprovació d’una llei d’igualtat laboral, així com donar trasllat d’aquest acord als grups parlamentaris 
del Congrés dels Diputats. 
 
 
M2. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals Unió Independents 
d’Artà i Alternativa per Artà en defensa de la llibertat d’expressió i l’absolució del raper 
Valtonyc 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, es queixa perquè no li han fet arribar les mocions que anaven per 
urgència al Ple, tal com havien quedat. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, li demana disculpes. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de 
l’aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals Unió Independents d’Artà i 
Alternativa per Artà en defensa de la llibertat d’expressió i l’absolució del raper Valtonyc. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Davant la condemna de 3 anys i mig de presó a Josep Miguel Arenas Beltrán, Valtonyc, per delictes 
d’enaltiment del terrorisme, calúmnies i injúries greus a la Corona i amenaces, proposam al Ple 
l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà per l’extensió del delicte d’enaltiment del 
terrorisme a actes i missatges que haurien d’estar emparats per l’exercici de la llibertat d’expressió i per 
les recents condemnes per aquest càrrec que fan retrocedir els ciutadans i les ciutadanes a Espanya en 
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els seus drets fonamentals. 
 
2. Demanar l’absolució de Josep Miguel Arenas Beltrán, Valtonyc, pels delictes d’enaltiment del 
terrorisme, calúmnies i injúries greus a la Corona i amenaces, pels quals, actualment, se’l condemna. 
 
3. Trametre aquest acord a la persona interessada i al Tribunal Constitucional.>> 
 
El batle diu que es vol adherir a la moció. 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, diu que li hagués agradat tenir la moció. Diu que respecten la separació de 
poders i que no entra a valorar la sentència judicial. Diu que no està en contra de moltes de les coses 
que ha fet, però que no està a favor que l’hagin condemnat pel delicte d’enaltiment del terrorisme. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, considera que és molt fort decidir-se. Diu que s’absenta en la votació. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà per l’extensió del delicte d’enaltiment del 
terrorisme a actes i missatges que haurien d’estar emparats per l’exercici de la llibertat d’expressió i per 
les recents condemnes per aquest càrrec que fan retrocedir els ciutadans i les ciutadanes a Espanya en 
els seus drets fonamentals. 
 
2. Demanar l’absolució de Josep Miguel Arenas Beltrán, Valtonyc, pels delictes d’enaltiment del 
terrorisme, calúmnies i injúries greus a la Corona i amenaces, pels quals, actualment, se’l condemna. 
 
3. Trametre aquest acord a la persona interessada i al Tribunal Constitucional. 
 
 
8. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de gener de 2018 
 
A continuació, es dona compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes de gener de 2018. 
 
Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
9. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP i UIA han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es llegeixen  a 
continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. Ens poden dir quan començaran les obres a Costa i Llobera i quina actuació faran respecte a 
l’eliminació dels pins? 
 
Resposta: Entenc que les obres a les quals es refereix són les diverses actuacions encaminades a la 
seguretat de l’arbrat que hi ha sembrat. Si és així, ara per ara no li puc dir quan començaran. 
 
2. En quin punt es troben les obres de la plaça del Conqueridor i voltants? Quan acabaran? 
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Resposta: Les obres van a bon ritme, tot i que aquestes dues setmanes de mal temps, i sobretot d’aigua, 
han minvat el ritme. La constructora assegura que abans de Setmana Santa estaran acabades. 
 
3. Han eliminat alguna barrera arquitectònica aquest mes? 
 
Resposta: Totes de les de la plaça del Conqueridor. 
 
[A continuació, el portaveu del PP retira la pregunta següent: 
 
“4. Ens podrien dir si han rebut queixes o denúncies sobre un saló de joc? Quines?”] 
 
5. Ja s’han trobat als autors o responsables de les pintades i grafits a Sos Monjos? 
 
Resposta: No tenim constància d’aquesta incidència en els arxius policials. 
 
6. Ens poden dir en quin punt es troben les obres de la ronda de la MA 3333 o ronda de ses Pesqueres? 
 
7. Tornam a demanar a l’Equip de Govern que es torni a repassar el carrer de Ciutat, ja que hi torna 
haver llambordes soltes. 
 
Resposta: I vàrem prendre nota i així ho farem. 
 
8. El camí dels Presos i de s’Alqueria Vella estan plens de clots. S’arreglaran? Quan? 
 
9. Tornam a demanar a aquest Equip de Govern quan s’arreglarà el mur de ses Pesqueres? 
 
Resposta: És una assignatura pendent i intentarem donar-li resposta al més aviat possible. 
 
10. Tornam a demanar a aquest Equip de Govern per a quan responsabilitats sobre la indemnització del 
conveni del Poliesportiu de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: És un tema que fa temps que arrossegam i jo em vaig comprometre amb vostè que el duria a 
la Junta de Portaveus Divendres en vàrem fer una i no hi vàrem pensar. Aprofitarem espais de trobada 
d’aquests dies per xerrar-ne i prendre accions. 
 
11. En quin punt es troba la compra del terreny de la depuradora de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Està en fase de modificació de normes, s’ha fet una al·legació per part de la propietat i s’ha de 
contestar. 
 
[A continuació, el portaveu del PP, Sr. Lliteras, retira la pregunta següent: 
 
“12. Ens poden dir, a tota a la ciutadania, en quin punt es troba el tema de la propietat de les murades de 
Sant Salvador?] 
 
13. En quin punt es troba el tanatori de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: A la JGL del passat dimecres adjudicàrem la redacció del projecte. 
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14. A un càmping hi ha hagut 500 places. Ens poden dir on es troba? 
 
Resposta: Jo no ho sé. 
 
16. Quants de camins veïnals s’han arreglat? 
 
Resposta: Encara cap. 
 
17. Ens poden dir quants d’atacs a ovelles hi ha hagut al nostre municipi durant el 2017? 
 
Resposta: Segons les dades policials, sis. 
 
18. Ens poden dir quants de cans es dugueren a la Canera Municipal per diverses causes (salvatgina, 
correlada, quarantena…) durant el 2017? 
 
Resposta: Segons les dades del guarda rural, tretze. 
 
19. Quants de cans varen passar més d’un vespre a la canera municipal? Quin va ser el cost per part de 
l’amo del ca? 
 
Resposta: Segons les dades del guarda rural, tretze. El cost es troba establert a l’Ordenança fiscal de 
recollida d’animals, l’Ordenança núm. 30, on es detalla tota la casuística.  
 
20. Quantes denúncies o multes es posaren al 2017? Quantes es feren efectives? Quina quantitat d’euros 
es recaptaren per aquest concepte al 2017? 
 
Resposta: Ara mateix estan elaborant la memòria anual d’actuacions de l’any 2017, per tal de remetre 
tota la informació a la Conselleria d’Interior. El cap de Policia em lliurarà una còpia i la us faré arribar, i 
així tendreu totes les dades.  
 
21. Ens poden dir quantes multes o denúncies es posaren al 2017 per violació del Codi de circulació al 
nostre municipi? Quantes es feren efectives? Quina quantitat es recaptà per aquest concepte? 
 
Resposta: Tot això us ho faré arribar juntament amb la informació que es demana a la pregunta anterior.  
 
22. Quantes places d’aparcament s’han eliminat per causa de la remodelació dels carrers de Ramon 
Llull, Montserrat Blanes i plaça del Conqueridor? 
 
Resposta: Al carrer de Ramon Llull i segons el pla de mobilitat, 12; al carrer de Montserrat Blanes, tot i 
que ara la circulació està tallada per les obres, cap; i a la plaça del Conqueridor, cap. 
 
23. Han mirat o han fet un estudi sobre la possibilitat que el titular d’un gual permanent pugui aparcar a 
la retxa groga un vehicle de la seva propietat? Sabem que, a altres municipis, hi ha aquest possibilitat, i 
així es guanyen places d’aparcament. 
 
Resposta: Actualment, es troben a la fase d’estudi d’aquest plantejament, la qual cosa suposaria 
modificar l’Ordenança municipal de circulació actual. 
A mode d’exemple, el nostre municipi veïnat de Son Servera recull a la seva normativa municipal: 
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<<El titular d’una concessió d’entrada de vehicle en domicili particular, sense limitació d’horari (gual 
permanent), hi pot estacionar el seu vehicle enfront, i, a aquests efectes, a petició de l’interessat, 
l’Administració municipal ha d’expedir una placa o un distintiu adequat en què hi figuri el número de la 
matrícula del vehicle, que s’ha de col·locar en un lloc visible junt a la placa del gual, amb el pagament 
previ de l’import corresponent de la placa o distintiu. Si al local es tanquen diversos vehicles, únicament 
es podrà sol·licitar l’expedició del distintiu per al vehicle del titular. El dret a estacionar que preveu 
aquest apartat no abasta els garatges legalment autoritzats. La pràctica de l’estacionament queda 
condicionada al fet que hi hagi espai suficient a un o a ambdós extrems del gual, per tal que permetin 
l’adequada maniobra per estacionar sense que hi hagi dret a la intervenció de l’autoritat per forçar el 
desplaçament de qualsevol vehicle situat al costat del gual. El dret que es preveu en aquest apartat no 
eximeix el fet de respectar, en tot moment, les normes i els senyals vials de trànsit.>> 
 
24. Ens poden dir, si ho saben, quina IMD (intensitat mitjana diària) té la travessia de Costa i Llobera? 
 
Resposta: Segons dades del Consell de Mallorca per a l’any 2016, la IMD per a la carretera MA15, on 
es pot incloure la travessia de Costa i Llobera, és de 13.016 vehicles. 
 
25. Ens poden dir quants de cotxes elèctrics hi ha al nostre municipi? 
 
Resposta: He fet una recerca i hi ha 10 vehicles amb motor mixt i 1 d’elèctric total fins al mes de 
desembre (esper que la classificació de la bonificació estigui bé). 
 
26. L’Ajuntament va comprar una grua. Ens poden dir si ja hi ha xofer assignat a la mateixa? Quan 
entrarà en servei? 
 
Resposta: Ho tenim tot a punt per començar i en breu entrarà en servei. 
 
27. Ens poden dir si s’han de fer cotxeres per al TIB al polígon des Pujols? S’han demanat permisos? 
 
Resposta: Al solar A 27 hi ha previst una cotxeria. No s’ha demanat cap permís, perquè, si es fa, serà a 
partir de 2019. 
 
28. Ens poden dir si els pagesos del nostre municipi estan al corrent o al dia del cobrament d’ajudes o 
subvencions institucionals? 
 
Resposta: No, és una informació de la qual no tenim cap dada. 
 
29. Ens poden dir si hi ha demanda de pisos de protecció oficial? En cas afirmatiu, hi ha terrenys o 
solars per fer-ne de nous, en cas que es pensi fer-ne? 
 
Resposta: Ho hem de demanar a l’Ibavi. 
 
30. Pensa demanar l’Equip de Govern a Serveis Ferroviaris de Mallorca que torni a posar en 
funcionament dels vàters o serveis públics de l’Estació del Tren? 
 
Resposta: No, hem demanat la cessió dels edificis, però no per a serveis públics. 
 
31. Ja hi ha anàlisis sobre la potabilitat o no de l’aigua de la Font de Na Bernadeta? 
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Resposta: No. 
 
32. Què passarà amb el Museu Regional d’Artà després de la fusió de Sa Nostra amb BNM i ara amb 
Bankia? 
 
Resposta: Segons la informació que tenim, no afectarà, perquè la propietat del local és la Fundació i no 
la pròpia BMN. Sigui de la Fundació o de Bankia, no tenim cap força per seguir emprant el local si ens 
comuniquen que en volen fer un ús privat. 
 
33. Ens poden dir el motiu o motius pels quals el recinte de ses Païsses es troba tancat, fins i tot entre 
setmana? 
 
Resposta: Només es troba tancat un mes a l’any per vacances, normalment al gener, i sempre donam 
opció a poder fer visites de grups. 
 
34. Voldríem saber si l’Ajuntament té contractada una assegurança de responsabilitat civil. En cas 
afirmatiu, quin és el seu cost, què cobreix i quin límit d’indemnització té estipulat, en casos concrets o 
en general? 
 
Resposta: 8.974,91 €. 
 
35. Estan assabentats que al nostre municipi hi ha trossos de voravia enrajolats de marbre amb el 
conseqüent perill de llenegades? Ho cobreix l’assegurança de responsabilitat civil? 
 
Resposta: En principi, sí. 
 
36. Ens poden dir quantes persones s’han incorporat a la plantilla de l’Ajuntament des de l’inici 
d’aquesta legislatura? Quantes s’incorporaran fins a final de la mateixa? Quantes són funcionàries i 
quantes són personal laboral? 
 
Resposta: La plantilla de l’Ajuntament es mantén estable des de l’inici del darrer mandat electoral. Tan 
sols s’ha incrementat amb la incorporació del personal de la Fundació Teatre d’Artà, a causa de la seva 
dissolució per motius legals. Es tracta de 5 persones (4 d’elles a temps parcial), que han passat a tenir 
contracte laboral indefinit amb l’Ajuntament. Una sexta persona (la gerent) no s’ha incorporat per falta 
d’acord en el canvi de contracte. S’ha de tenir en compte que els contractes per increment sobtat de 
feina i de programa no es poden considerar augment de plantilla, ja que tenen caràcter temporal. En 
aquests moments tenim nou persones amb contractes de programa, com són l’enginyer, la tècnica de 
medi ambient i el tècnic d’esports. Aquests tres tècnics són funcionaris interins per complir un 
programa de duració determinada.  
 
Per una altra part, hi ha el personal necessari per poder realitzar els programes acordats i subvencionats 
pel SOIB. En aquests moments tenim dos treballadors corresponents al programa “Joves qualificats” i 
tres treballadors (un docent, un coordinador i un administratiu) més 10 alumnes (amb contracte de 
formació) per al “Programa mixt per a majors de 30 anys” per formar peons forestals. 
 
Resta pendent acabar el procés selectiu per poder contractar un altre funcionari interí, el tècnic o tècnica 
en Administració General, i també està previst fer una convocatòria per implementar un programa de 



23 

 

millora de la gestió del personal municipal, per al qual es necessitarà un tècnic o tècnica mitjà en 
relacions laborals (contracte laboral). 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
 
Hisenda 
 
- Ens poden informar de quina ha estat la quantitat liquidada i cobrada per ocupació de via pública de 
terrasses als anys 2017-2016-2015? A quants d’establiments no s’ha cobrat el 2017-2016-2015? 
 
Resposta: Primer, cal aclarir que aquesta taxa és cobra en base a l’autoliquidació presentada pel 
contribuent i el que fa l’Ajuntament és anar fiscalitzant que tothom la presenti; per tant, no hi ha relació 
d’establiments als quals no se’ls ha cobrat, hi ha empreses que no han pagat i es van tramitant els 
expedients corresponents: 
 
· 2015 - 24.356,72 - 2.792,38 (2 empreses) 
· 2016 - 14.332,55 - 11.990,05 (8 empreses) 
· 2017 - 9.464,00 - 21.182,99 (8 empreses) 
 
- Quin conveni s’ha signat amb l’empresa col·laboradora del Cadastre? Quines feines faran? 
 
Resposta: No s’ha signat cap conveni, segueixen fent les tasques que fa anys que duen a terme, 
bàsicament altes i modificacions presentades pels contribuents. 
 
Infraestructures 
 
- El mobiliari urbà, especialment el del carrer de Ciutat, està en un estat deplorable, tant de neteja com 
de manteniment. Ens diguéreu que llevaríeu tot el mobiliari i l’adaptaríeu a les noves necessitats del 
carrer, a través de la inversió de les sostenibles. I, si no s’aproven els pressupostos de l’Estat, no 
s’executarà l’acció al 2018? Tornarem tenir a l’estiu el mobiliari amb la situació tan degradada com 
estan? 
 
Resposta: Farem tot el possible perquè, en breu, millori aquest tema. 
 
- Al 2017 férem diverses vegades aquesta pregunta: en data 20 de març la DG d’Energia i Canvi 
Climàtic demanava a l’Ajuntament quin era l’interès real per fer arribar la instal·lació del gas natural. 
Demana que s’expliqui si l’arribada del gas natural és una qüestió que hagi suscitat interès per part de la 
ciutadania o sectors econòmics. Ens diguéreu que us havíeu posat en contacte amb la DG d’Energia, ja 
que era necessària aquesta informació. Us digueren que sí i que seríem dels primers municipis. També 
se’ls va posar en contacte amb l’associació empresarial i que farien una enquesta web per detectar 
l’interès, que no feren. Ens diguéreu que s’havia de fer una exposició pública. Quan es farà? 
 
Resposta: Textualment li vaig dir: 
 
<<Em vaig reunir amb el Sr. Joan Groizart i em va dir que es publicarien les bases de concurrència per 
tal publicar la proposta que han elaborat per dur el Gas Natural a tota Mallorca i que les empreses 
poguessin fer les seves ofertes. Dins la proposta de concurrència hi havia l’arribada del Gas Natural a 
tots el municipis de Mallorca.>> 
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No som nosaltres que hem de fer res, és la Conselleria de Territori, Energia i Mobilitat que ho ha de fer 
i no sé quan ho farà. 
 
Urbanisme 
 
- L’any passat ens vàreu dir que no es podrien donar llicències a Betlem i Sant Pere, ja que es tracta 
d’urbanitzacions sense clavegueram. Al plenari de gener ens vàreu contestar que havíeu estat fent feina 
en el tema de la depuradora. Quines passes s’han fet aquest darrer mes? 
 
Resposta: Cap de nova; estam treballant en la bona finalització de la modificació de les NS. 
 
- Segons ens consta, al solar de l’antic Barbacoa dels Pujols, s’hi hi estan fent feines de neteja. Ens 
podeu dir quines obres s’hi estan fent? 
 
Resposta: Vostè mateix ho ha dit, obres de neteja d’arbrat. 
 
Medi ambient 
 
- En data 19 de desembre de 2017, l’empresa Gram va fer entrega de l’auditoria de l’empresa de 
recollida de residus i neteja viària. A quines conclusions arriba? Ens en podeu fer arribar una còpia? 
 
Resposta: Si no l’heu rebuda, és responsabilitat meva i em disculp; la tendreu en breu. 
 
Interior 
 
- Al plenari de gener ens vàreu fer saber que al febrer ens presentaríeu els resultats de l’índex 
d’acompliment del PAM, però que en podíem consultar l’estat en qualsevol moment des de la pàgina 
web de l’Ajuntament. Ens podeu dir des de quan NO està activat l’enllaç que permet saber l’índex 
d’acompliment del vostre compromís amb la ciutadania? Ja no estava actiu al darrer plenari quan ens 
contestàreu el que ens vàreu dir, per què aquella resposta? 
 
Resposta: No li puc respondre, no sé des de quan no està actiu. S’han donat les instruccions pertinents 
perquè s’enllaci aquest accés. 
 
- Parlant del PAM, quins són els resultats del PAM de 2017? Quines són les conclusions del PAM de 
2017? 
 
Resposta: Dins aquesta setmana li faré arribar aquestes conclusions, no les tenim acabades. 
 
Serveis Socials 
 
- Ens podeu passar còpia de les modificacions del Pla de finançament del Conveni de serveis socials 
comunitaris bàsics?  
 
Resposta: Fet. 
 
Esports 
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- Que en tenguem constància, el Consell Municipal de l’Esport s’ha reunit una sola vegada. Teniu 
prevista alguna reunió del Consell per aquest any 2018? 
 
Resposta: El CM de l’Esport no és una eina per fer el seguiment diari de les incidències a les 
instal·lacions, tal com ha passat altres anys. Plantejam convocar-lo quan hi hagi realment contingut i 
recursos per a fer-lo funcional i útil. Actualment, amb la incorporació del tècnic d’esports això serà 
possible, per aquest motiu hi estam fent feina i es convocarà en breu. Estam pendents de rebre el 
projecte de la primera1a fase del Poliesportiu per concretar-ne la data. 
 
Promoció econòmica 
 
- El Conveni amb l’Associació Empresarial, pel qual se li atorguen 70.000 euros, només parla de 
col·laborar amb “diverses actuacions” amb l’Ajuntament. Quines feines concretes està realitzant 
l’Associació Empresarial amb aquesta assignació econòmica? 
 
Resposta: Pens que al plenari passat vaig contestar aquesta mateixa pregunta, no s’han afegit ni llevat 
tasques durant aquest darrer mes. 
 
- Thinking Artà ha estat una campanya molt bona i estau molt satisfets de la seva repercussió, segons 
ens féreu saber. Quines despeses, detallades, ha tengut la campanya? 
 
Resposta: No en tenim cap de nova des del darrer plenari. 
 
- Ens podeu dir quina ha estat la quantitat de les despeses de l’Associació Empresarial d’Artà de 2017 a 
part dels 70.000 € del Conveni? 
 
Resposta: No, encara que vaig assistir de convidat a la seva assemblea és una informació que no tenim 
al detall. 
 
Cultura 
 
- Ja heu decidit la ubicació de les escultures propietat de l’Ajuntament? Aviat farà un any que ens vàreu 
dir que ho miraríeu. 
 
Resposta: Sí, hem rescatat les vostres propostes i ara mirarem si van bé. Recordau que el passat plenari 
us vaig dir que, de moment, només en posarem una, ja que les altres no estan bé. També vull recordar 
que fa més de 10 anys que estan on estan, aquestes escultures. 
 
Educació 
 
- L’IES Llorenç Garcias i Font ha presentat una queixa pel que fa als accessos a l’Institut. Què li heu 
contestat? Quines actuacions es tenen previstes per solucionar aquest tema? 
 
Resposta: Al darrer Consell Escolar que vàrem assistir, aquest darrer mes de gener, de paraula, no se’ns 
va comunicar cap tipus de problema que afectàs l’Ajuntament directament. El que es deia era que, quan 
plovia, els al·lots entraven amb els peus molts bruts, perquè hi havia terra banyada i això a la llarga 
s’hauria de formigonar o arreglar (per part de la Conselleria). No sé a quines actuacions es refereix. Si 
es refereix a una que diu que demana que s’arreglin les voravies, li puc dir que estam estudiant la 
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possibilitat de fer-ho amb personal propi i que, una vegada tenguem clar que ho podem fer, li 
contestarem. 
 
- En quin estat es troba la convocatòria del concurs per oferir els serveis de l’escoleta municipal a 4 
mesos d’exhaurir-se el termini del contracte actual? 
 
Resposta: Els tècnics fan feina en la redacció de les bases. Hem de tenir en compte que canvia la Llei de 
contractes i hem mirat de quina manera ens pot resultar més beneficiós per garantir la millor educació 
possible dels nostres nins i nines, que és el que ens interessa. 
 
Colònia de Sant Pere 
 
- Als plenaris passats ja ho demanàvem, però és que la Colònia pateix un trist estat d’abandonament des 
d’abans de Nadal i una bona mostra és el fet que les preguntes sobre la Colònia cada plenari van en 
augment. UIA ho ha fet públic a través de diversos mitjans, fins i tot alguns conciutadans ho han 
“denunciat al Bellpuig”. Ens referim a senyals tomats, bancs del passeig tomats i moguts, voreres 
rompudes per les arrels d’arbres, senyals pel terra... Està prevista alguna actuació? Quan? 
 
Resposta: Sí tenen tota la raó, fa 2 mesos que han caigut els senyals, han crescut les herbes a les 
voravies, els bancs s’han espenyat i s’han despintat, les voravies no són practicables perquè s’han 
encongit i no fan ni 70 centímetres, els arbres que tenen més de vint anys en dos mesos han rebentat 
totes les voravies, s’han espenyat les canonades d’aigua potable, els pins han caigut. És un autèntic 
desastre, perquè tot això que li he dit i molt més ha passat aquests dos mesos. Ja li vaig dir, hi estam 
fent feina cada dia i aprofit per donar tot el meu suport a Pep Borràs per la feinada que fa, juntament 
amb tot el personal que tenim destinat a la Colònia de Sant Pere. 
 
- Un altre exemple del que hem dit és que, plenari rere plenari, venim demanant la neteja del solar 
annex al CEIP Rosa dels Vents de la Colònia de Sant Pere. Ens contestau que no se n’ha fet cap. Està 
prevista alguna actuació? Quan? 
 
Resposta: Sí, properament farem les actuacions que la Direcció del centre educatiu ens ha demanat. 
 
- El passat divendres 9 de febrer tengué lloc una trobada amb la ciutadania de la Colònia de Sant Pere 
sobre el vial costaner des de s’Estanyol fins a Caloscamps i que, com sempre, comptà amb una àmplia 
assistència. En la trobada es demanà als i a les assistents que exposessin les seves idees. I així ho feren. 
El que no es va dir, ni ha dit l’Equip de Govern, és que dia 7 de febrer, dos dies abans de la trobada, es 
donaren sortida a dos contractes, un per al servei d’assessorament del projecte del vial costaner (RGS 
307, de 9 de febrer) i un altre per a la direcció coordinada del mateix vial (RGS 310). Per a què són 
aquests contractes i, sobretot, per què es fa una reunió demanant el parer a la ciutadania, si sembla que 
ja hi ha preses algunes decisions? 
 
Resposta: Aquest Equip de Govern, ateses les diverses actuacions que havia presentat la ciutadania de la 
Colònia en els pressupostos participatius de 2017, en què, relacionat amb aquest vial costaner, es varen 
fer unes vuit propostes diferents, va optar per iniciar un miniprocés de participació per saber el parer de 
tota la gent implicada i que entre tots es definís el projecte. D’una banda, el RGS 307 fa referència a un 
contracte per tal de coordinar tot el projecte, i que, tal com es va dir a la reunió, hi ha una part de 
projecte d’obra, una part de senyalística i una part d’arqueologia. I, d’una altra banda, el RGS 310 fa 
referència a l’empresa que ha de realitzar el projecte d’execució del projecte, perquè entenem que algú 
l’ha de fer. Tots aquests agents hi eren presents, a la reunió, i jo personalment els vaig presentar i varen 



27 

 

venir per conèixer de primera mà quina era la intenció de la ciutadania i així poder redactar un projecte 
que tengués algunes opcions que es debatran a la propera reunió, que serà dia 9. 
 
Pel que fa al comentari sobre el motiu de la reunió demanant el parer a la ciutadania si sembla que ja hi 
ha preses algunes decisions, li vull dir que sí, que hi ha preses algunes decisions, i són les següents: 
 
- la voluntat de fer aquest vial; 
- la voluntat que sigui un projecte el més consensuat possible; 
- ha d’anar de s’Estanyol a Caloscamps; 
- ha de respectar l’entorn privilegiat que tenim a la Colònia; 
- s’ha de respectar la normativa existent; 
- i poca cosa més. 
 
 

Acords 
 
1. Una vegada fetes les correccions demanades pel portaveu del PP, acordar, per unanimitat, essent 
tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar l’acta de la sessió de 29 
de gener de 2018. 
 
2. Acordar, per 7 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 5 abstencions (UIA i PP): 
2.1. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança municipal reguladora de la convivència, 
defensa i protecció animal en l’entorn humà. 
2.2. Concedir audiència prèvia a les associacions veïnals i de defensa de les persones consumidores i 
usuàries establertes en el seu àmbit territorial que estiguin inscrites en el Registre Municipal 
d’Associacions Veïnals i que el seu fi tengui relació directa amb l’objecte de la disposició. 
2.3. Exposar al públic, mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB i en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament, l’acord provisional durant el termini de trenta dies hàbils, comptadors a partir de 
l’endemà de la publicació de l’anunci d’exposició. Si transcorre el període d’exposició pública sense 
que s’hagin presentat reclamacions, considerar els acords provisionals aprovats definitivament. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Començar a treballar de manera conjunta per al desenvolupament i la millora de l’ocupació a Artà.  
3.2. Impulsar la qualitat i l’estabilitat del treball, la conciliació familiar, la formació i l’emprenedoria, i 
crear el marc que faci créixer l’economia productiva del municipi. 
3.3. Establir els criteris i fer una proposta sobre la resta de parts, tant del sector públic com privat, que 
puguin participar de manera activa en la redacció, la definició d’objectius i línies de treball del 
document final de Pacte local per a l’ocupació. 
 
5. Acordar, per unanimitat: 
5.1. Instar el Govern d’Espanya a implantar una subvenció del 100 % de les taxes aeroportuàries i 
marítimes de passatger als residents a les Illes Balears per trajectes dins l’Estat espanyol amb origen o 
destinació a les Balears. 
5.2. Instar el Govern d’Espanya que als pròxims pressuposts generals de l’Estat elevin al 75 % la 
bonificació del preu dels bitllets aeris i marítims en tots els trajectes entre les Illes Balears i les altres 
destinacions de l’Estat espanyol als residents a les Balears. 
 
P1. Acordar: 
1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si s’escau, 
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dels compromisos adoptats per l’Ajuntament d’Artà per posar a disposició de l’Ibsalut el solar per a la 
construcció del nou centre de salut d’Artà (polígon 12, parcel·la 317). 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Atorgar servitud indefinida de pas per a vianants, rodat i d’instal·lacions, al terreny objecte de 
cessió a través del solar annex de titularitat municipal i d’ús com a aparcament públic, des de 
l’acceptació del solar per part del Servei de Salut de les Illes Balears (àmbit corresponent a la zona 1 del 
plànol annex a aquest escrit). 
2.2. Assumir la tramitació, l’execució i el cost dels projectes i de les obres necessàries per dotar el 
terreny d’escomeses d’aigua potable, de clavegueram, d’electricitat i d’aigües pluvials. 
2.3. Realitzar l’escomesa d’aigua potable i de clavegueram des del carrer de l’Almudaina fins al terreny 
a través de la zona de servitud descrita al primer punt (àmbit corresponent a la zona 1 del plànol annex a 
aquest escrit). 
2.4. Garantir que l’escomesa elèctrica ha de subministrar una potència mínima en MT de 140 kW a la 
infraestructura sanitària. La nova estació transformadora haurà de ubicar-se en l’espai lliure perimetral a 
l’edifici, en cap cas integrada al volum edificat (àmbit corresponent a la zona 2 del plànol annex a 
aquest escrit). 
2.5. Per a l’escomesa de pluvials, vist que la zona d’actuació no disposa de xarxa de recollida, atorgar 
servitud per al pas de les pluvials provinents de la coberta de l’edificació i de la part de la parcel·la no 
edificada, a través del solar annex de titularitat municipal i d’ús aparcament públic per tal de conduir-
les, sota la vorera, fins al vial del carrer de l’Almudaina; i conduir la resta de pluvials provinents de la 
parcel·la no edificada i sense pavimentar a la part inferior del solar que dona al camí de continuació del 
carrer del Vicari Far. En el moment d’haver executat una xarxa de pluvials en el camí continuació del 
carrer Vicari Far, permetre la connexió de les pluvials de la parcel·la del nou centre sanitari a aquesta 
xarxa (àmbit corresponent a la zona 3 del plànol annex a aquest escrit). 
2.6. Garantir que la formalització de la servitud de pas esmentada al punt primer, així com l’execució de 
les escomeses necessàries per posar en funcionament la infraestructura, estaran acabades i en 
funcionament abans de la finalització de les obres de construcció del nou edifici sanitari. 
 
M1. Acordar: 
1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si s’escau, 
de la Moció que presenta el grup municipal del PSOE en relació al Dia de la Dona. 
2. Acorden, per unanimitat: 
2.1. Sol·licitar a l’Equip de Govern l’elaboració d’un estudi informe sobre la situació laboral i salarial  
dels treballadors i les treballadores de l’Ajuntament, en el qual es recullin, a més, les mesures adoptades 
en matèria d’igualtat laboral o les que s’hagin d’establir, si escau, a fi d’erradicar les possibles 
discriminacions en aquesta matèria. 
2.2. Sol·licitar a l’Equip de Govern l’elaboració i la presentació, per a la seva aprovació, d’un pla 
d’igualtat específic per als treballadors i les treballadores de l’Ajuntament, en el qual figurin les 
diferents mesures a adoptar per eliminar qualsevol discriminació de gènere i es prevegin les mesures 
que es considerin a fi de facilitar la conciliació de la vida laboral, familiar i personal.  
2.3. Sumar-se a la iniciativa dels sindicats majoritaris (UGT i CCOO) de convocatòria d’una aturada de 
dues hores dia 8 de març i animar els treballadors i les treballadores a sumar-s’hi, com una mesura més 
de conscienciació i sensibilització sobre la situació de discriminació de les dones en l’àmbit laboral i en 
tots els àmbits de la societat. 
2.4. Sol·licitar als grups parlamentaris representats en el Congrés dels Diputats la presentació i 
l’aprovació d’una llei d’igualtat laboral, així com donar trasllat d’aquest acord als grups parlamentaris 
del Congrés dels Diputats. 
 
M2. Acordar: 
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1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si s’escau, 
de la Moció que presenten els grups municipals Unió Independents d’Artà i Alternativa per Artà en 
defensa de la llibertat d’expressió i l’absolució del raper Valtonyc. 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà per l’extensió del delicte d’enaltiment del 
terrorisme a actes i missatges que haurien d’estar emparats per l’exercici de la llibertat d’expressió i per 
les recents condemnes per aquest càrrec que fan retrocedir els ciutadans i les ciutadanes a Espanya en 
els seus drets fonamentals. 
2.2. Demanar l’absolució de Josep Miguel Arenas Beltrán, Valtonyc, pels delictes d’enaltiment del 
terrorisme, calúmnies i injúries greus a la Corona i amenaces, pels quals, actualment, se’l condemna. 
2.3. Trametre aquest acord a la persona interessada i al Tribunal Constitucional. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


